
Referat fra møde i Fælles Udviklingsrådet

Onsdag den 20. marts 2013 kl. 17.00 – ca. 21.00 i Mødelokale 2, Fritidscentret, 
Lerpøtvej 55, Varde. 

Mødedeltagere: Ole Diget Jensen deltager i stedet for Anne Marie Slaikjær, UR Blåvandshuk - Gitte Bernt 
Jensen, Blaabjerg - Henry Koch, HHST – Karin Nielsen, Skovlund-Ansager – Niels Kr. Hindsig, Varde By – Jens 
Peter Christensen, Helle Øst – Walther Bech Sørensen, Varde Opland – Peder Foldager, Helle Vest  og  Carl 
Holst, Ølgod. 

Direktør for Plan, Kultur og Teknik Bent Peter Larsen deltager i de første fem punkter. 

Dok.nr. 46303 – 13 Sagsnr. 13-2586

Dagsorden Referat
1. Kriterier for en landsbys 

bosætningspotentiale i henhold til 
kommuneplanen. 

Punktet er genoptaget fra seneste FUR 
møde, hvor deltagerne fik udleveret afsnit 
fra hovedstrukturen ”Byroller” som 
udgangspunkt for drøftelsen af kriterierne. 

Direktør Bent Peter Larsen deltager i 
drøftelsen. 

Byroller er retningsgivende. 
Udviklingsrådene opfordres til at se 
Kommuneplanen igennem – inden for deres eget 
geografiske område  - og komme med eventuelle 
bemærkninger. Kommuneplanen er netop udsendt 
til høring, og der afholdes tre borgermøder om 
planen. (For datoer se pkt. 15 orienteringspunkter). 
Der er udsendt invitation til udviklingsrådene med 
link til materiale. 

Udviklingsrådene har ofte ønsket at komme på 
banen tidligere. Derfor drøftes på første FUR møde i 
2014 hvordan vi kan lave en fornuftig proces og en 
mødestruktur for fremtidig proces for 
Kommuneplanen. 

2. Planlægning af forårets møde med 
Byrådet. Forårets møde afholdes tirsdag 
den 28. maj kl. 17.00. 

Følgende er til drøftelse: 

a) Formen på mødet: Her er modtaget 
forslag om at afvikle mødet som en messe, 
hvor hvert udviklingsråd har en stand, der 
præsenterer det enkelte råds arbejde og 
ideer. 

b) Målgruppen: FUR har tidligere givet 
udtryk for, at man ønskede et tættere 
samarbejde med Varde Erhvervs- og 

Forårets møde mellem Byrådet og Udviklingsrådene 
ønskes i år afholdt som en ”messe” hvor alle 
udviklingsråd har en stand. Tilsvarende ønskes 
kommunale stande vedr: 
1) Kommuneplanen
2) Infrastruktur/trafik
3) Bosætningskampagnen
4) Viva Varde
5) Varde Erhvervs- og Turistråd inviteres til at 
deltage ligeledes med en stand. 

Formålet er dialog mellem deltagerne, hvor der 
samtidig bliver mulighed for at præsentere det 
arbejde, der allerede er udført hos udviklingsrådene 
samt planlagte projekter. Der vil blandt andet være 
en præsentation af udviklingsrådenes 



Turistråd. En mulighed kunne være, at 
invitere dem med til forårsmødet og tilbyde 
dem en stand på lige fod med de ni 
udviklingsråd. 

c) Forslag til øvrige stande fra Varde 
Kommune? 

d) Sted for mødets afholdelse?

e) Andre forslag til dagsordenen til 
forårsmødet? 

borgerinddragende aktiviteter, hvortil der er 
bevilget 30.000 kr. pr. udviklingsråd i 2013. 

Det fælles projekt ”Udviklingsrådenes – den gode 
historie” bliver ligeledes præsenteret for Byrådet og 
de ledende embedsmænd, der deltager i mødet. 

Det vil fremgå af dagsordenen hvor mødet afholdes. 

Udover dialogen ved de enkelte stande, ønskes det 
sædvanlige punkt med ”Rigets tilstand” orientering 
ved borgmester Gylling Haahr. 

3. Landdistriktsudvikling – 
Organisationsform. 

Udviklingsrådet for Varde Opland har haft 
besøg af en adjunkt fra UC Syd. På mødet 
blev drøftet en organisationsform for 
landdistriktsudvikling (udleveres på mødet), 
hvoraf fremgår en organisering med et 
”Landsbyudvalg” bestående af politikere og 
lokale borgere. 

Adjunkt Malene Brandt Winthers tanker 
lægger sig tæt op af organiseringen af 
landdistriktsudviklingen i Spøttrup, hvor 
FUR hørte Arne Bisgaard fortælle om deres 
organisationsmodel på studieturen i 
efteråret. 

Udviklingsrådet for Skovlund-Ansager og 
Varde Opland har ønsket at drøfte 
muligheden for at sætte emnet på 
dagsordenen til forårsmødet med Byrådet. 

Alternativt kan forslagene indgå i et 
selvstændigt arrangement i efteråret for 
alle udviklingsråds medlemmer, da vi i 
efteråret ikke har det sædvanlige møde 
med Byrådet på grund af kommunalvalg.  

Til drøftelse. 

Det omtalte forslag til organisationsform for 
landdistriktsudvikling blev udleveret. 

FUR fremsender forslag til Varde Kommune om 
etablering af et § 17, stk. 4 udvalg  et såkaldt 
”Landsbyudvalg” med opfordring til at forslaget kan 
indgå i  det nye Byråd 2014s konstituering. 

Derudover fastholdt FUR , at de stadig gerne vil 
have et arrangement med Arne Bisgaard, Skive 
Kommune om deres erfaring med organiseringen af 
landdistriktsudviklingen.  Der planlægges et 
arrangement i september måned, hvortil indbydes 
byrådsmedlemmer, byrådskandidater og naturligvis 
repræsentanter fra udviklingsrådene. 
Hanne Jespersen vender tilbage med forslag til dato 
og tager kontakt til Arne Bisgaard. 



4. Nedrivningspuljen. 
Regeringen vil afsætte en ny pulje på 400 
mio.kr. til nedrivning eller renovering af 
faldefærdige boliger. 
Puljen eksisterede på Finansloven i 2010 og 
2011, men blev ikke videreført. Nu kommer 
puljen i gang igen og denne gang til fordel 
for alle kommuner. Dog er indsatsen fortsat 
rettet mod det åbne land og landsbyerne 
under en vis størrelse. Samtidig er kravet til 
kommunal medfinansiering skærpet 
yderligere, så de skal lægge 40 % oveni 
puljemidlerne på 200 mio.kr hvert af årene. 

Blaabjerg Udviklingsråd har ønsket punktet 
til drøftelse. 

Bent Peter Larsen gav en orientering om emnet. 
Kommunen skal medfinansiere med 40 % og det har 
vi ikke midler til i 2013, men det er med på 
budgetseminar til 2014. 

5. Grønne ildsjæle. 

Udviklingsrådene fik den 27. februar 
tilsendt materiale vedr. en ny grøn pulje for 
ildsjæle. 

På finansloven for 2013 får Miljøministeriet 
yderligere 118 mio.kr. til den grønne 
omstilling. Der er indgået en aftale om, 
hvilke konkrete områder pengene skal gå 
til. 

Blandt andet går 16 mio.kr. til at støtte 
projekter fra grønne ildsjæle, som kan 
bidrage til at gennemføre den grønne 
omstilling lokalt. Det skal være projekter, 
som sikrer et bæredygtigt forbrug, 
bæredygtige byer eller mobilitet. 

Som kommune har vi ikke mulighed for at 
søge midler til projekter fra grønne ildsjæle, 
men vi har mulighed for at bistå, hvis en 
gruppe borgere ønsker at søge midler til 
projekter. 

Derfor forelægges VIVA Varde den 21. 
marts en idé om i samarbejde med 
udviklingsrådene, at søge midler til at 
tilbyde borgerne i kommunen KørGrønt 

Fælles Udviklingsrådet er af den opfattelse, at 
emnet umiddelbart hører hjemme i Viva Varde – 
”Den reneste Kommune” regi, men 
udviklingsrådene deltager gerne i et fælles møde 
om muligheden for at søge midler fra den nye 
grønne pulje for ildsjæle, heriblandt forslaget om 
”Kør grønt kurser”. 

Hanne Jespersen giver en tilbagemelding til staben. 

Bent Peter Larsen orienterede om et tilbud fra 
Energitjenesten. Udsendes efterfølgende til FUR. 



kurser for at nedbringe forbruget af 
brændstof i private biler i kommunen. 

Der kunne for at undersøge interessen om 
et sådan projekt, afholdes et fælles møde 
med VIVA Varde, udviklingsrådene og de 
kørerlærere i Varde Kommune som udbyder 
”Kør grønt” forløb. 

Til drøftelse. 

5.a Nyt punkt på dagsordenen ønsket af UR Varde 
Opland: Trinbræt til nærbane, Forumvej, Alslev st. 
& Trafiksikker cykelsti til Alslev – Toftnæs. 

Trafikudvalget i Alslev Borgerforening ønsker med 
denne henvendelse at gøre opmærksom på 2 
projekter til bevarelse og udvikling af Alslev By, som 
et godt sted at bo. 

Bent Peter Larsen gav en orientering om Varde 
Kommunes cykelstiplan. Der overvejes om FUR skal 
inddrages næste gang vi laver en cykelsti plan. 

Flextrafik er en mulighed, og udviklingsrådene fik 
nogle foldere med hjem om tilbuddet. 

Det meget udførlige svarnotat, der også indeholder 
Alslev Borgerforenings henvendelse, sendes til 
orientering for de ni udviklingsråd sammen med 
referatet. 

6. Tandplejen. 

Ølgod Udviklingsråd har på et møde drøftet 
den nuværende situation vedr. tandplejen, 
hvor alle børnene fra Ølgod og omegn skal 
fragtes til Varde bare for et almindeligt 
tandeftersyn. Udviklingsrådet finder det 
urimeligt, at der ikke kan foretages en 
almindelig tandundersøgelse/pleje i 
centerbyerne, f.eks. i Ølgod. Det er klart de 
større tandundersøgelser/tandreguleringer 
o.l. skal foretages på Varde Kommunale 
tandpleje (Åbningstid 08.00 – 15.00), men 
mange forældre skal i dag tage fri fra 
arbejdet en halv eller hel dag, og det er 
noget der tæller på de store arbejdsplaser 
og på lønnen. 
Den service forringelse, der er sket med en 
100 % centralisering af tandplejen, vil ikke 
ligefrem fremme bosætningen af unge 
mennesker i Varde Kommune. 

Til drøftelse. 

Carl Holst gav en orientering om de afholdte møder 
med forvaltningen og udvalgsformand. Der arbejdes 
videre med problemstillingen. 

Der ønskes en større fleksibilitet, så åbningstiden 
udvides. I dag er åbningstiden 8.00 – 15.00 på Varde 
Kommunale tandpleje. 

7. Fjernbetjent Borgerservice. 
Udviklingsrådene medtager ønsket om fjernbetjent 
borgerservice i dialogen med byrådet den 28. maj 



Ølgod Udviklingsråd har også ønsket at 
drøfte emnet fjernbetjent borgerservice. 

Som inspiration har Vejle Kommune nedlagt 
borgerservice i de fire centerbyer, og 
erstattet det med en fjernbetjent 
borgerservice. Her kan borgerne via 
videolink på de lokale biblioteker kalde op 
til borgerservice på rådhuset i Vejle, og her 
drøfte aktuelle spørgsmål. Opkaldet 
foretager den enkelte borger selv, i et 
særskilt rum, og samtalen foregår derfor 
helt anonymt. Jobcentret er ved at blive 
koblet på. Ifølge Jens Erik Mortensen fra 
Vejle Kommune fungerer det fint, og der er 
i alt mellem 150 og 175 opkald fra de fire 
centerbyer om måneden. De viser gerne 
løsningen frem. 
En studietur overvejes. 

Til drøftelse. 

på forårsmødet. Der er stadig et ønske om 
fjernbetjent borgerservice, som også kan ses i lyset 
af ønsket om Varde Kommune som ”Hurtigste 
digitale kommune” jf. Viva Vardes  gruppe. 

8. Synliggørelse af udviklingsrådene – 
herunder brug af Facebook. 

På FUR mødet i december blev Facebook 
drøftet som en mulighed for en fælles 
løsning for udviklingsrådene. 

Hanne har efterfølgende holdt møde med 
Mie Kirkeby for en drøftelse af 
mulighederne. 

Der vil under punktet blive givet en 
orientering med forslag til model. 

FUR ønsker ikke en fælles Facebook portal. Derimod 
fastholder udviklingsrådene de enkelte  råds 
hjemmesider. 

Der var samtidig et ønske om, at udviklingsrådene 
bliver mere synlige på Varde Kommunes 
hjemmeside. 
Hanne Jespersen følger op på det, og tager kontakt 
til Varde Kommunes web-master, for at høre om vi 
kan gøre det bedre. 

9. Forslag til aktiviteter i efteråret. 

Fælles Udviklingsrådet har i 2013 fået 
30.000 kr. ekstra til borgerinddragende 
aktiviteter. Derudover har vi også i år 
50.000 kr. i en udviklingspulje. 

Til drøftelse.  

Hvert udviklingsråd opfordres til at overveje forslag 
til brug for drøftelse på næste FUR møde. 
Der var ønsker om en ny studietur til efteråret, 
gerne med eksempler på projektstyring og 
projektledelse. 

Punktet genoptages den 16. maj. 

10. Udvikling. Der førtes en drøftelse, og der var enighed om, at 



På FUR mødet i december besluttede FUR, 
at tage en drøftelse af begrebet udvikling. 
Hvordan tackler man, at forskellige 
personer i et udviklingsråd ser forskelligt på 
udvikling. Kan et udviklingsråd indtage en 
neutral holdning til et projekt, hvis ikke vi er 
enige? 

Til drøftelse. 

det er okay at være uenig. Hver by må gerne have 
sin egen holdning, men vi skal kunne snakke om 
det. Udviklingsrådene bakker generelt op om de 
problemer, som de enkelte lokalområder 
henvender sig med. 

11. Status på VIVA Varde. 

Nyt fra styrelsen og de tre grupper. 

Udviklingsrådene får løbende referater tilsendt fra 
de afholdte møder i Viva Varde regi. 
Derudover orienterede Peder Foldager og Jens 
Peter Christensen om fiberpenge. Hvis 
udviklingsrådene har forslag til projekter opfordres 
de hermed til at indsende en liste til Finn 
Christensen. 
Generelt ønskes der en større synlighed om, hvad 
fiberpengene anvendes til. 

12. Status på ”Den gode historie”. 

Hanne giver en status på projektet. Det 
færdige eksemplar udleveres i f.m. 
forårsmødet med byrådet.  

Samtlige bidrag er nu modtaget og redigeret samt 
videresendt til grafisk opsætning og trykning. 
Udover det antal vi skal præsentere for byrådet til 
forårsmødet får hvert udviklingsråd 100 
eksemplarer til udlevering i lokalområdet.
 
Vi glæder os til at se det færdige resultat. 

13. Status på ”Borgerinddragende aktiviteter”

De udviklingsråd, der endnu ikke har 
indsendt forslag til anvendelse af de 30.000 
kr. opfordres til snarest at få det gjort. 

Udviklingsrådene blev opfordret til, at igangsætte 
de borgerinddragende aktiviteter. 
Beløbet overføres når man har indsendt forslagene 
til Hanne Jespersen. Husk efterfølgende at der skal 
indsendes regnskab over de afholdte udgifter i f.m. 
de borgerinddragende aktiviteter. 

14. Bordet rundt – siden sidst. Der blev givet en status fra de ni udviklingsråd, 
herunder de afholdte årsmøder. Stort set genvalg til 
udviklingsrådene. 
Generalforsamlingerne/årsmøderne har desværre 
ikke den store interesse for den almindelige borger. 
Det blev drøftet, hvordan vi fremadrettet kan være 
bedre til at udbrede kendskabet om 
udviklingsrådenes virke samt arrangementer. 
Erfaringen viser, at de fælles annoncer i ugeaviserne 
ikke har den store effekt. 

15. Korte orienteringspunkter: 

a) Bogen: Livsvilkår og udviklingsmuligheder 
udleveres i ét eksemplar pr. udviklingsråd. 

b) Karlsgårde Dag. Der afholdes fællesmøde 

a) Blev udleveret. 

b) Der deltager repræsentanter i fællesmødet 
om Karlsgåde dagen: Tovholder Peder 



med DGI den 13. maj fra kl. 19.00 – 21.00 
på Næsbjerghus. Der er sendt orientering til 
FUR om tid og sted. 

c) Offentliggørelse af forslag til 
Kommuneplan 2013. Materiale er sendt til 
FUR. Der afholdes offentlige møder således: 
3. april i Varde Fritidscenter, 10. april i 
Horne Idrætspark og 15. april i Blåvandshuk 
Idrætscenter. 

d) Vil I være med til at tage skraldet?
Opfordring er sendt til udviklingsrådene om 
at deltage i Danmarks 
Naturfredningsforenings affaldsindsamling 
2013. Affaldsindsamlingen finder sted 
søndag den 21. april. 

e) Generalforsamlingen i LAG Varde 
afholdes 17. april kl. 19.00 i Pyramiden, 
Blåvandshuk Idrætscenter. 

f) Varde hylder de frivillige den 11. april  kl. 
19.00 i Minihallen, Tisrup. 

g) Der afholdes ”Job og Bolig” den 14. april 
kl. 11.00 – 13.00 i Ølgod, som led i 
bosætningskampagnen. 

h) Udflytning og genhusning af personalet 
på Bytoften, Varde. 

Foldager, Helle Vest. 

c) Forslag til Kommuneplan: Husk muligheden 
for at komme med bemærkninger til det 
udsendte materiale i høringsperioden. 

d) Opfordringen er sendt til udviklingsrådene, 
der skal tilmelde sig direkte til den 
kontaktperson, der er nævnt i 
henvendelsen.

e) LAG Varde har sidste ansøgningsfrist 7. maj, 
og disse ansøgninger behandles på 
bestyrelsesmødet 6. juni. Herefter er 
muligheden for at søge LAG midler fra dette 
landdistriktsprogram 2007-2013 lukket.
Der arbejdes i EU og den danske regering på 
det nye landdistriktsprogram 2014-2020. 

f) Indbydelse er udsendt til udviklingsrådene. 

g) Til orientering. 

h) Hanne Jespersen gav en kort orientering om 
flytningen. Fra 1. august kan Kultur og Fritid 
træffes på ”Det gamle rådhus” på Torvet i 
Varde. 

16. Eventuelt. Bent Peter Larsen gav en orientering om 
Landsbypedelordningen. Vi har ikke midler til at 
fortsætte ordningen, men måske kan der være en 
løsning via den nye seniorjob ordning. 
Udviklingsrådene vil blive orienteret, hvis det kan 
lade sig gøre. 

17. Næste møde er berammet til 30. april. Er 
der behov for at flytte mødet til medio maj 
af hensyn til planlægning af forårets møde 
med Byrådet? 
Til overvejelse?

Næste FUR møde blev flyttet til 

Torsdag den 16. maj kl. 17.00 på Nordenskov Kro. 
Peder Foldager booker. 
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